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Nye pensjonister
Tre av de ansatte i Mol-

de produksjonsomrade
sluttet na i var. Dette

ble markert ved en en-

kel tilstelning pa Molde
vegstasjon fredag 21.
mars 1997. Pa bildet ser

vi fra venstre Nils O.

Bersas, Per Norvald Rae-

stad og Ole Martin
Naas. Produksjonssjef
Andor Wicken foresto

overrekkelse av gaver
etc.

Nytt turistkart
Fjorarets turistkart over More og Romsdal ble sa godt
mottatt at «alle» forlangte et nytt kart for innevaeren-
de sommersesong. Arets kart er i sin helhet kostet av
Statens vegvesen More og Romsdal og er produsert i
A-4 format i et opplag pa 30 000 stk. Turistkartet dek-
ker alle behov reiselivsnaeringa og andre vegbrukere i
fylket etterlyser. Turistkartet er et resultat av reiselivs-
prosjektet, «Vegen som reisemal», som forovrig er et
samarbeidsprosjekt mellom Statens vegvesen More og
Romsdal, More og Romsdal Reiselivsrad og More og
Romsdal Fylkesbatar A/S.

Nytt fergesamband
pa anbud
Fergesambandet Hareid—Sulasundet (bildet) skal sam-
men med Finnoysambandet i Rogaland ut pa anbud.
Anbudsutlysninga skjedde 2. juni. Valg av anbyder er
planlagt til 15. oktober i ar. Driftoppstart er satt til 1.
januar ar 2000, med ei driftstid pa 7 artil 31.12. 2006. I
sambandet Hareid-Sulasundet er det saerlig behov for
90 og 105-bilers ferge. Tidligere er sambandet Mager-
holm-0rsneset lyst ut pa anbud. Her var det «vart
eget» selskap. More og Romsdal Fylkesbatar A/S, som
fikk anbudet.

Det tynnes ut i rekkene. En av veterenane som bar slut
tet, er tidligere vegmester Johan Nybo (bildet) i gamie
T-1, Gurskoy vegstasjon. Etter naermere 30 ar i etaten,
stengte han kontordora bak seg 31. mars i ar. Johan
Nybo karakteriseres som en pliktoppfyllende kar med
godt humor. Han startet i Statens vegvesen som opp-
synsmannsassistent i oktober 1965. Avbrutt av en kor-
tere periode ble han tilsatt som oppsynsmann 1. no-
vember 1968. Fra 18. juni 1979 fungerte han som veg
mester, og 1. november 1979 ble han fast tilsatt som
vegmester i T-1.
Pa anieggssida skjedde mye under johan Nybos
«hand». Veg og bru til Runde ble bygd. Det samme ble
nyvegen til Fosnavagen og Buholmlinja. Ombygginga
av vegnettet i Vanylven kommune ble ogsa utfort
mens Johan Nybo var vegmester.

Fotokonkurranse -

«Vegen i landskapet»
Statens vegvesen Buskerud innbyr alle interesserte til
apen fotokonkurranse under temaet «Vegen i landska-
pet». Initiativtakerne er ute etter gode bilder som kan
illustrere idealer og mal for vegens visuelle tilpasning
til landskapet i spredt og middels tett bebyggelse. De
groteske, humoristiske og poetiske vegbildene hilses
ogsa velkommen. Bildene kan vaere fra hele Norges
land, men ogsa vegbilder fra utiandet som er relevante

^ niaernes i forhold til Norge er in-
E 39/136, ^ teressante. De beste bil

dene blir premiert og
publisiert. Ta kontakt
med Kari Klynderud
Sundfor (32 20 25 GO)

1  om du onsker mer in-
formasjon.
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Kulturminnearet 1997

Vegvesenet her i More og Romsdal fylke har valt TroMstigvegen som kul-
turminne for 1997.

Troiistigvegen er spesiell for oss. Den symboliserer den dristige tanke.
Det nesten ugjenomforbare. I utgangspunktet eit haplaust prosjekt,
utan forankring i okonomi og royndom. Men den seige viljen sleppte
aldri prosjektet, gav ikkje opp, og til slutt stod vegen ferdig.

Mange fekk royne seg i det daglege arbeidet. Og utfordringane skapte
dugande arbeidsfolk Mange smedar og spesialistar pa murarbeid fekk
si forste opplaering her. Men arbeidet var ogsa tungt. Det a skape noko
her, var slit og sveitte, traelar i nevane og krokte ryggar.

For svaert mange var dette starten pa ei livslang
teneste i Statens vegvesen. Slik symboliserer
denne vegen ogsa det gode handverk, det inn-
siktsfulle ingeniorarbeidet, gleda over velgjort
arbeid, og gleda over a skape noko for seinare
generasjonar.

Vi har fa vegminne fra retteleg fame tider. Dei
eldste er nokre kavlvegar fra mellomalderen,
men dei fleste andre vegar er ikkje eldre enn
fra 1800-talet. Men alle talar dei sitt tydelege H^HK||||^I|||| ^
sprak om samfunnsutviklinga. Fra krotterraser
og stiar, til ridevegar og kjerrevegar. Ja, sjolv
Klovstien i Trollstigen vart i si tid noko omiagt for a fa betre framkomst.

Det er dette vi kan ta fram og minnast. Den gamie steinvoren. Leite
fram rodesteinar og milesteinar, fa fram i lyset den gamIe brua. Kanskje
finnast der ein kvilarstein, og ein stad der hesten fekk drikke. Dette kan
minne notidsmenneskja om ei anna tid. Kanskje kan nokon ta med seg
eit barnebarn og sja pa steinmuren og brua, - dette var oldefar med
og bygde Skape kontakt bakover i tida, finne sine roter.

Det er dette som er kulturminnearet.

Geirmund Nordal

overlngen ior/m useu mskontakt



Vegkontoret som arbeidsplass fra byrjing til siutt
Sa kan ogsa overing-
enior Per Korsbrekke

pa utbyggingsavde-

linga sja slutten pa
eit langt arbeidsliv i
Statens vegvesen.

Etter over 40 ar pa

vegkontoret i Molde
tek ban batten sin og
gar den 1. juli i ar.

Tekst og foto: Hild Nordal

F0r jul fekk altsa Per Korsbrekke
heider og aere i form av ei gullklok-
ke, for 40 ar i Statens vegvesen. Og
det skulle da berre mangle, etter
tallause arbeidstimar for vegetaten
opp igjennom alle desse ara.
- Sjolv om det etter sa lang tid kan
verte vemodig a gje slepp pa Veg-
vesenet, ser eg fram til a ta til pa
tida som pensjonist, seier Per Kors
brekke.

- A Ikkje skulle ga pa jobb kvar mor-
gon vil nok verte ei stor omstilling,
men som med alt anna vil ogsa det-
te kjennest normalt etter ei tid, sei
er ban.

Per Korsbrekke bar mest beile tida

batt arbeidfeltet sitt innan ferje-
kaier og vedlikebald av desse, og et
ter omorganiseringa bar ban vore
knytttil bru- og ferjekaiseksjonen.
- I den forste tida etter at eg tok til
pa vegkontoret 1. September 1956,
arbeidde eg pa vedlikebaldsavde-
linga med asfaltering, vegoppmer-
king og bygging av vegstasjonar.
Men etter kvart fekk eg nesten ber
re med ferjekaier a gjere. Det var
mykje arbeid pa ferjekaifronten, og
dette tok det meste av arbeidstida.

Arbeidsoppgavene mine var da, og

er framleis, i bovudsak dimensjone-
ring, prosjektering og teikning av
ferjekaier og bruer.

Til vegkontoret kom altsa Per
Korsbrekke direkte fra Bergen
Tekniske Skole.

- Det var andre tider da ja. Om eg
ikkje tek beilt feil, fekk alle som
gikk ut same aret som meg, jobb
med ein einaste gong. Mange vart
endMil kapra av ulike bedrifter for
skuleslutt. Ein slik situasjon kan da-
gens jobbsokjarar berre droyme
om, seier ban og ser ut i lufta.

A droyme seg tilbake i tid, vekkjer
nok mange gode minne bos dei
fleste. Som 66-aring bar nok Per
Korsbrekke mangt a tenkje tilbake
pa, og kanskje er pensjonisttilvaeret
ei glimrande aniedning til dette.
- Det at eg gler meg til a slutte bar
ingenting med mistrivsel a gjere. Eit
godt bevis pa dette er vel det at eg
bar balde meg til same arbeidsplass
og fagfelt gjennom alle desse 40
ara. Eg ma fa understreke at eg bar
likt jobben min, og at vegkontoret
bar vore ein triveleg arbeidsplass,
smiler Per Korsbrekke.

- I tillegg bar mi interesse for ferje
kaier alltid vore stor, og det bar
vore utruleg a vere med pa den
eventyrlege utviklinga dette fagfel-
tet bar gatt gjennom i lopet av 40
ar, seier ban.

Og det er ikkje berre ferjekaiene
som bar gjennomgatt forandring i
lopet av denne tida. Per Korsbrekke
bar sett beile vegetaten sakte men
sikkert forandre seg opp gjennom
ara.

- Slik eg ser det bar Vegvesenet bei
le tida vore flinke a folgje opp ny
teknikk, bar eit bogt fagleg niva, og
bar difor meistra oppgavene sine
godt. Nar vi ser pa kva Vegvesenet i
fylket vart bar gjennomfort av store
aniegg, er det god grunn til a vere
nogde med det utforte og prester-
te, meiner Per Korsbrekke.

- I seinare tider bar det ogsa vorte
lagt meir og meir vekt pa det visuel-

rfL
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le, at ferdige aniegg skal sja fine ut
og passe med resten av omgivnade-
ne. Og sa langt synest eg ikkje at
Statens vegvesen More og Romsdal
bar mykje a skamme seg over, tvert
imot, vi bar vel beller fatt mykje ro-
sande omtale, seier ban.

Det at Det nye Vegvesenet no bar
teke over for det gamie, bar ikkje
fort til personlege endringar for Per
Korsbrekke.

- Mine arbeidsoppgaver er dei
same som for omorganiseringa, da
er det nok andre som bar gjen
nomgatt storre endringar enn meg,
fortel ban. Ei sa stor omveltining vil
uansett fore med seg endringar ge-
nerelt, og problem vil naturleg nok
dukke opp. Ein boyrer da ein del
negative ting kring Det nye Veg
vesenet, men eg trur at det kring
nye ting alltid vil vere slik. Som
oftast synest folk flest at det var li-

kare for, men etter kvart gar ting
seg til, og viser seg a ikkje vere sa
verst likevel, seier ban.

Han bar budd lenge i Molde, Per
Korsbrekke, men det er like fulit

Hellesylt pa Sunnmore som er
beimbygda bans.
- Molde er ein fin og triveleg by og
bu i, eg trivast godt ber, og det er
ber eg bar familien min. Likevel,
nar eg no snart far meir fritid, kan

det nok bende at turane til Sunn-

more vert fleire enn for. Eg ser i alle
fall fram til a fa betre tid til a stelle
bus, bytte og familie. Eg bar bade
barn og barnebarn, og familien bar
bytte pa Rennebu, sa det vart nok a
benge fingrane i, trur ban.
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Bru over Tresfjorden:

To kilometer til
300 miliionar
Tekst: Hild Nordal Foto: Per Tormod Nilsen lllustrasjon: Aas Jakobsen

To uavhengige konsulentfirma har kome til at heile prosjek-

tet med bru over Tresfjorden, kan kome til a koste omiag

300 miliionar kroner. Dette er 80 miliionar meir enn tidlega-

re rekna. - Bakgrunnen for dette ligg i gode tider og

kostnadsauke i byggebransjen, i hove til den tida prognosen

vart laga, seier overingenior Anders Moen i Statens veg-

vesen More og Romsdal.



Den 3. mars i ar, vart f0rprosjektet
til bru over Tresfjorden presentert.
Konsuientfirma Reinertsen

Engineering i Trondheim eg Aas-
Jakobsen AS i Oslo, la kvar fram
fire ulike alternativ, gjeldande
bade materialval og tekniske loy-
singar. Sjolv om dei to firma bar
ulike loysingar pa konstruksjon og
utsjanad, bar dei kome sa naer
kvarandre i kostnad, at det er all

grunn til a rekne prisutkasta som
realistiske.

Brutraseen er bestemt av

Statens vegvesen More og Roms-
dal, medan kvar av konsuientfir
ma bar vurdert bruloysingar med
bade stal- og betongkonstruksjo-
nar. I tillegg bar dei to selskapa
vurdert T-kryss eller rundkoyring
ved Brastad pa Helland-sida av
fjorden. Grovt sagt vil ei betong-
bru med rundkoyring i eine enden
vere det rimelegaste alternativet.
Loysinga med rundkoyring gir
osga kortast brulengde, og den
slakkaste kurva pa brua.

Den storste utfordringa for ide-
makarane, bar vore a fa til gode
loysingar for seglingsopninga der
batar skal passere. Ein ma rekne
med at batar opp mot 3200 dwt

skal passere under brua, og soyle-
ne inn til opninga ma difor dimen-
sjonerast for a tole ei pasegling av
desse batane.

- Alle alternativa bar interessante

loysningar, og det er lagt stor vekt
pa det visuelle, seier formann i
brustyret Torgeir Stene.

Trass i kraftig kostnadsauke,
ser bade Statens vegvesen,
Vestnes kommune og styret i
Tresfjordbrua AS, det som bade re-
alistisk og svaert onskjeleg at brua
vert bygd.
- Prisauken betyr at vi ma ba 200
millionar kroner via statleg finan-
siering og 100 millionar kroner fra
bompengar. Ein personbil ma da
betale 20-25 kroner for a fa koyre
over brua, ein stor bil det dobbel-

te, seier Anders Moen.

Den framtidige Tresfjordbrua er
planlagd med gang- og sykkelveg
pa 2,5 meter, og to koyrebaner pa
tre meter kvar. Total breidde pa
brua er planlagd til elleve meter,
medan seglingsbogda er sett til 30
meter. Sjolve brua vert 1200-1300
meter lang. I tillegg kjem ei 800
meter lang fylling fra Vike.

Under presentasjonen av den
nye brua, kom Torgeir Stene inn

pa auka trafikktryggleik, som ban
ser som den viktigaste fordelen
med brua. Annan kvart ar sidan

ein tok til med registreringar, bar
det vore ei dodsulukke pa strek-
ninga rundt Tresfjorden. Ei bru vil
bade redusere ulykkestalet og
kostnadene ved transport, under-
streka ban.

Tresfjordbrua vil korte inn ve-
gen mellom Alesund og Andalsnes
med 12,3 kilometer, og dei som
reiser fra Vestnes vil fa 22 kilome

ter kortare veg til Andalsnes. Det
vil verte samanbengande 80-sone
fra Sjobolt til Mandalen, og driv-
stofforbruket vert redusert med

1,5 millionar liter i aret.

Arbeidet for a fa bru over

Tresfjorden bar gatt fore seg i nes-
ten 30 ar. No baper bruforkjempa-
rane at bygginga er i full gang om
ti ar, trass i at Tresfjordbrua vart
med i Norsk Veg- og vegtrafikk-
plan for dei neste ti ara. Bygge-
perioden vil vere pa omiag to ar,
alt etter kva loysing ein kjem fram
til. Sa da er det berre a vente pa av-
gjerdsla i Stortinget, som bar det
siste ordet gjeldande realisering av
Tresfjordbrua.

Tul 'I
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Meet Tiresfjordbrua pS plass, vH vegen mellom Andalsnes og Vestnes verte 22 km kortare. Ei framtidig Tresfjordbru vil gS over fjorden fri
Helland til Vikebukt
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Inge og Dagfinn

til kulturdagane mec|
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Kulturdagane i ̂ 98
er ikkje lenger eit
heilt ukjent feno-
men blant vegfol-
ket. I vart fylke har
allereie fleire meldt

si interesse for det

store arrangemen-

tet som skal ga av
stabelen i 1998. Vi

la vegen ut i felten
for a sia av en prat
med to karar som

har planar om
musikalske bidrag
til folkefesten pa
vegmuseet.
Tekst og foto: Hild Nordal

Det er ein av desse sart etterlengta
nedberlause vardagane i april, at
eg er sa heldig a fa vere ute pa tur
for a lufte skriveblokka. Da eg stig
ut av bilen ved bommen som steng-
jer vegen opp til Geirangerfjellet,
er det nesten som det har vore verd

a kave seg fram 1 sludd, sno og vind
den siste tida - for denne eine fan-

tastiske dagen. Sol, stille, bla him-
mel og snokledde fjell sa langt
auga kan sja. Ja faktisk merkverdig
stille, for her skulle det da vere folk
for a broyte vegen. Men del store
snomassene legg nok lok pa all lyd,
for som pa luftputer kjem ein gul
vegvesen-pickup ut mellom sno-
veggane.

Dei komande kulturdeltakarane

Inge Lund og Dagfinn Gronning-
saeter har altsa teke til pa fresinga
av vegen fra Geiranger til Grotli.
Trass i at dette er ein tidkrevjande
jobb, tek dei brunbarka og solide
karane seg tid til ein liten prat.
- Det er slik at vi saman med Valldal

spelemannslag, har tenkt oss av-
stad pa desse kulturdagane, kan
Inge Lund fortelje.
- Sjolv har eg ikkje spelt sa mykje
ilag med dei, det er Dagfinn som er
veteranen pa det omradet, seier
han.

—J5''' .

- Ja vi i Valldal spelemannslag har
spelt saman i omiag 15 ar seier
Dagfinn Gronningsaeter, som har
fela som sitt instrument.

- I spelemannslaget er vi seks mann
pa fele, to pa trekkspel, ein pa gi-
tar og ein pa bass, kan han fortelje.
- Og gar det som vi haper vert Inge
Lund og trekkspelet ogsa fast
medlem i laget, smiler han.

Spelemannslaget er trufaste og
over ein gong i veka aret rundt.
- Det skal mykje til a hindre oss i
a ga pa oving, seier Dagfinn
Gronningsaeter.

Det synest altsa ikkje a mangle
pa innsats hja dei speleglade kara
ne. I tillegg til kulturdagane neste
somar, har dei ogsa andre ting pa
programmet.

- I turistsesongen spelar vi ein del
pa lavekafeen Westeras i Geirang
er. Ellers spelar vi ved tilstelningar
pa ulike institusjonar, og er ogsa
med pa kappleikar over heile lan-
det. Snart star gammaldansfestival
pa Oppdal for tur, seier Dagfinn
Gronningsaeter.

Nar det gjeld Vegvesenet sine
kulturdagar er dette eit tiltak som
begge karane gjev uttrykk for a set-
je stor pris pa.
- Eg har trua pa at dette kan verte
eit umateleg arrangement, og sy
nest det er eit flott tiltak for a kny-
te saman vegfolket, seier Inge
Lund.

- Etter mi meining er det altfor lite
sosialt i Vegvesenet. Kulturdagane
vert nok eit godt avbrot fra den
daglege tralten, trur han. Dagfinn
Gronningsaeter er svaert sa einig.

Inge Lund og Dagfihnp^
■ Gronningsaeter ladai^opp
til kulturdagane i '38, rtied''^"^'
snofresipg i'virsol pi
Geirangerfjell^^yf'^

- Eg har ofte sakna slike utenom-
faglege sosiale arrangement, slikt
er det altfor lite av i etaten var.

Difor ser eg fram til kulturdagane
pa vegmuseet, og haper vi kan leve
lenge pa dei, seier han.

Og om programmet til den store
vegfesten ikkje er heilt plotta enda,
har karane i alle fall mykje pa re-
pertoaret.

- Det er gammeldans det gar pa i
spelemannslaget, kan Dagfinn
Gronningsaeter fortelje.
- Vi spelar for det meste sIMtar,
men i hove Vegvesenet sine kultur
dagar har vi vore inne pa tanken
om a ove inn ein springar som vert
kali «Vegvoktar». Vi far sja. Vona er
iailefall at der er plass til at folk far
svinge seg til musikken var, og at vi
kan fa vere med pa a skape ei god
atmosfaere, seier han med eit smil
om munnen.

Til aere for fotografen har
Dagfinn Gronningsaeter teke med
seg fela si opp i fjellheimen. Og nar
han let bogen leike over strengane,
loftar vinden dei lette tonane opp
mot kvite toppar og bla himmel.
- Musikken er det viktigaste vi har,
seier Inge Lund med eit godt alvor i
stemma. - Nar ein spelar gloymer
ein alt anna, musikken er den beste

terapi, seier han.
Snart forsvinn karane og gulbi-

len i snomassene igjen, og pa nytt
er det berre meg og stilla. Heilt stil
le er det forresten ikkje. Nar eg
vender det gode oyret til, kan eg
framleis hoyre vinden leike med
«Vegvoktaren» sine tonar.

veg og virke 2/97 9
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Han har ei lang karriere i Vegvesenet bak seg,
laboratoriesjef pa vegkontoret i Molde, Bjorn Wivestad.

Da ban den 31. mars sa takk for seg eg
gikk over i pensjonistane sine rekkjer,

kunne ban sja tilbake pa 37 ar i etaten var.

Tekst og foto: Hild Nordal

Og karriera til Bjorn Wivestad etter
at han gikk ut av NTH i 1959, har
vore bade variert og innhaldsrik.
- Fra 1960 til 1965 jobba eg som
geoteknikar pa veglaboratoriet i
Vegdirektoratet. Fra 1965 til 1971
var eg anieggsbestyrar pa Horda-
land vegkontor, og etter dette
Noradekspert i Kenya i to ar. Sidan
1974 og fram til i dag har eg vore
laboratoriesjef pa vegkontoret i
Molde, kun avbrote av ein ny perio-
de som Noradekspert i Kenya fra
1983 til 1986, kan han fortelje.

Utifra oppramsinga av arbeids-
plassar, har vi god grunn til a tru at
Bjorn Wivestad hartrivest innan ve
getate n.

- Eg vil understreke at eg har hatt
ein interessant jobb. Slik eg ser det
er geotekknikk meir interessant
enn administrasjon. Opp gjennom
ara har eg gjort eit bevisst val ved i
vere meir interessert i fag enn i po-
sisjon. Nar det gjeld laboratoriet
bor det halde fram med a ha den

rolla det no har. Labben skal vere

faginstans innan geologi, geotek-
nikk, vegteknikk og asfalt/betong.
Vidare skal labben fungere som
konsulent, og spreie kunnskap til
resten av vegkontoret, slik at dei
her er skikkeleg oppdaterte pa des-
se omrada. Laboratoriet har ogsa
ansvaret for utforing av kvalitets-
kontroll. Vi har no kome sa langt
med laboratoriefunksjonen at den

fungerer rimeleg bra. Vi har funne
var plass i bildet, og samarbeider
godt med resten av vegkontoret.
Men det har vore ein lang prosess,
det er forst den siste tida at ting
har falle pa plass. I stor grad er Det
nye Vegvesenet arsaka til dette,
fortel han

Og nar vi forst er inne pa Det
nye Vegvesenet, ma vi fa med stan-
dardsporsmalet, om kva forhold
Bjorn Wivestad har til omorganise-
ringa.
- Mitt inntrykk av Det nye Veg
vesenet er at det er litt brutalt, det

var meir heimekoseleg i det gamle.
Men eg er i grunnen einig i denne
utviklinga. Som eit resultat av at
det stadig vert sett storre krav til
effektivitet og ansvar, er ei slik ut-
vikling nodvendig, seier han.

Bjorn Wivestad kjem opprinne-
leg fra Notteroy. Grunnen til at han
til slutt slo seg til ro i Molde, er at
han likar seg svaert godt her.
- Molde er ein passe stor by, med
alle ingrediensar i friluftsliv innan
naer rekkjevidde. Eg ser verkeleg
fram til ein aktiv pensjonstilvaerel-
se, der eg blant anna skal nytte fjel-
la og fjordane i distriktet. Fagleg
verksemd utanom Vegvesenet vil
eg ogsa setje av tid til. Eg har aller-
eie runda 65 ar, og no vil eg drive
med ting eg er interessert i medan
eg enno klarer det.

Bjorn Wivestad gir utrykk for a

setje stor pris pa natur og friluftsliv.
Eit godt bevis pa dette er at han i
over 20 ar har vore aktiv speidar-
leiar, og er det enno.
- Hovudpoenget med friluftsliv er a
meistre a opphalde seg i naturen,
og a trivast med det, seier han.
Vi har plukka opp at Bjorn Wive
stad tidlegare har drive ein del med
fjellklatring. Da vi spor om han kan-
skje framleis klivrar i fjell, smiler
han iurt. - Nei du, klatringa har eg
no overlate til neste generasjon,
seier han.

Sa er karriera i Statens vegvesen
over for Bjorn Wivestad, men han
synest slett ikkje vere vemodig av
den grunn.
- Av alle ara i Vegvesenet, sit eg
igjen med eit positivt inntrykk. Eg
har hatt ein veldig interessant og
sjolvstendig jobb, noko som har
gitt meg stort fagleg utbytte. Det
at produksjonspresset ikkje har
vore sa enormt, men at vi pa lab
ben har hatt tid til a arbeide med

ting vi har funne interessante, er
noko eg har sett svaert stor pris pa,
fortel han.

Vi takkar for praten, og Bjorn
Wivestad takkar for seg.
- Eg vil nytte hovet til a takke for
eit godt samarbeid med dei aller
fleste, og spesielt onskje laboratori
et det beste for framtida, seier han.
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Meter for meter presser
snpfreseren seg frem
gjennom fjellheimen. * <

.-mm
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stigen ikk^ farbar f0f «en gang»:

Turisten ma vente.

Lenge. Midt i mai
hadde snoen

fortsatt et solid

favntak rundt et

av Norges fremste
turistmal - Troil-

stigen. 1 fjell
heimen trekker

vinteren ut i

langdrag.

Det blir rekordsen

apning.
Oppsynsmann Per

Brandii antyder
forste uka i juni.

Tekst og foto: Wiggo Kanck

- Jeg kan ikke huske at vi noen
gang har apnet Trollstigen sa sent.
Denne vinteren er den verste i den

romsdalske fjellheimen pa 20 ar. Vi
er godt i gang, men metervis av
hardpakket sno gjor det problema-
tisk for karene bak rattet pa rydde-
redskapen - snofreseren og hjullas-
teren. Stadige ras, relativt omfat-
tende skader pa vegen og utrolig
mye sno medforer den seine ap-
ninga.

Riktig nok er det et glitrende
skifore pa mellom 700 og 800 me
ter, men cruiseturisten og bobil-
camperen leiter ikke etter snoen.
De leiter etter andre opplevelser.
Opplevelser de finner langs vegen.
Og vegen ma vaere farbar slik at
turisten kan gjore turen pa en
trygg og sikker mate, og slik at ikke
vi etterpa blir straffet for a ha vaert
uforsiktige med andres liv og helse,
sier Per Brandii pS vegstasjonen
pa Mjelvaboen i turistkommunen
Rauma.

Meter for meter presser snofre
seren seg fram gjennom den hard-
pakkede snoen. Norges fremste tu-
ristveg dukker frem, lik hestehoven
i vegkanten sa forsiktig titter frem
en vakker vardag. Veteranene bak

styrespakene pa snofreseren er lo-
kalkjente. David Grovdal og Jorgen
Aagard tar ikke feil veg. De kjenner
terrenget. Den hardpakkede snoen
star rett til himmels mellom fjell-
toppene Bispen og Dronninga, eller
den ender mange hundre meter
ned i ura under Bispesvingen. Re-
sultatet er snoskjaeringer pa opp til
7-8 meters hoyde og oversiktlige
og snofrie svinger oppetter fjellsi-
da. De kjente stedene i Trollstigen,
Stigrora, Stigfossen, Bispelinja,
Bispesvingen, Trollstigen Fjellstue,
Strupen og AInesvatnet er passert
med noen problemer, men uten
uhell.

- Broytinga av riksveg 63 har vaert
mer strevsom i ar enn pa svaert
lenge, medgir de to pa en forsiktig
og trygg mate.

Og nettopp forsiktig ma karene
vaere. Det er ikke alle som tar pa
seg jobben a rydde den 90 grader
skarpe Bispesvingen med en flere
tonn tung hjullaster, mens Bispe-
fonna henger truende over hodet
noen hundre meter hoyere oppe i
fjellet. Og det er heller ikke mange
som kjenner snoens lunefullhet og
terrenget sa godt at de kan fortset-
te snoryddinga gjennom dalen mot
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t Sn0en i Bispesvingen en-
der mange hundre meter
lengre ned i fjellsida.

2 SJ hoyt! Oppsynmann Per
Brandii og kollegaen
strekker seg forgjeves. Det
er langt til toppen.

3 Anni Kari Pedersen (t.v.)
og Anne Trine Hoel blir smi
mellom de 7-8 meter hpye
skjaeringene.

4 Lengst nede tok et stein-
og jordras vegen. Skadene
er snart utbedret.

5 Se opp for ras!

6 Lengre opp stikker en ffe
re tonn tung stein «nesen»
frem. Den mi fjernes.

7 Sklikanten i Bispesvingen
er borte. Det sprget sn0-
massene for. Ny sklikant
mi opp for turistbussene
slippes til.

r

AInesvatnet mens ei ny kjempestor
fonn henger over hodene deres.

I  snart en mannsalder har de
strevet seg over fjellet meter for
meter, mens utalmodige reiselivs-
folk og andre brukere av vegen
har trommet fingrene i bordplata
og forlangt apning - umiddelbart!

- Sa enkelt er det na ikke.
Smeltevannet tiner pa dagtid og
fryser om ettermiddagen. Vegban-
en blir sapeglatt. Sol og varme fo-
rer til at de meterhoye broytekant-
ene stadig ramler ned. Virsola og
varmen forer ogsa til at fonnene

kan ga nar vi minst venter det.
Mange av de store fonnene har
ikke gatt enna. Mange sesonger pa
fjellet, kjennskap til naturen og en
liten porsjon erfaring gjor oss tryg-
ge. Vi skal reparere skadene etter
jord- og snorasene. Dette arbeidet
tartid.

- Det beste radet vi kan gi, er at
alle ma smore seg med talmodig-
het. Vi kan ikketa noen sjanser. Det
gjelder oss selv, og ikke minst de
som kommer etter oss, sier David
Grovdal og Jorgen Aasgard, mens
de speider utover snohvelvet og gi-

rer opp snofreseren for nye kraft-
tak i fjellheimen.

PS. Snoskjaeringne pa Geiranger-
vegen er pa mellom 3 og 9 meter.
Djupvasshytta ble passert onsdag
21. mai. Uten maskinhavari, uhell
og med vaergudene pa sin side, reg-
net broytemannskapene a vaere
gjennom til 2. juni.

Men slik gikk det ikke. Vaer
gudene sviktet og gjorde det van-
skelig for broytemannskapene. Ap-
ninga ble ytterligere utsatt uten at
dato er bestemt i skrivende stund.
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Kulturminnearet 1997:

Fokusering pa kultura
Regjeringa har vedteke at 1997 skal markerast som eit nasjonalt kultur-
minnear. A skape ei positiv interesse og forstaing for kulturarven, er det
overordna malet for dette aret. Vidare a betre tilkomsten til, og kunn-
skapen om kuiturminne biant folk flest.

Tekst: Hild Nordal Foto: Ida Beyer

Felles for heile Statens vegvesen
har Vegdirektoratet sa langt plan-
lagt a markere kuiturminnearet
gjennom ulike arrangement og til-
tak. Blant desse kan nemnast utgi-
ving av handboka «Veg og kultur-
milj0», «Gammelvegseminar» i
Lofoten i mai, og restaurering av ei
ferje i regi av Vegmuseet. Det skal
ogsa fokuserast pa kuiturminne pa
den arlege konferansen for mu-
seumskontakter, og reiselivspro-
sjektet med restaurering av ulike
gamie vegar skal vidareforast.

Fri Vegdirektoratet er det bede
om at det i kulturminnearet i kvart
fylke vert gjennomfort minst eit tii-
tak av varig kulturminneverdi, in-
nan Statens vegvesen sitt ansvars-
omrade. Aktuelle tiltak er nye ve-
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gar eller gater som gjennom utfor-
minga si er med pa a auke verdien
av kulturmiljoa dei vert bygde inn i.
Vidare opprydding/opprustning av
vegar og gater i verdifulle kultur-
miljo, avbotande tiltak der veg eller
gate er i direkte konflikt med kui
turminne, og a gjenskape allear
langs riksvegar, spesielt der desse
tidlegare er fjerna av Statens veg
vesen. Restaurering og synleggje-
ring av gamIe vegar og vegfar, res
taurering av maskiner og brakker
som har kulturminneverdi, er ogsa
aktuelle tiltak. A tilrettelegge for
at reisande opplever verdifulle kul-
turlandskap og kuiturminne gjen
nom hove til stopp, rasteplassar, in-
formasjon og eventuell fjerning av
vegetasjon som hindrar sikt, er eit
anna forslag.

Statens vegvesen More og

Romsdal onskjer a rette sin innsats
mot Trollstigvegen som «kulturmin-
neprosjekt» i 1997. Lenge for Troll
stigvegen vart opna av kong
Haakon VII 31. juli 1936, var det
etablert ein klovsti over fjellet.
Denne klovstien er delvis bevart.
Bade Trollstigvegen, klovstien og
omradet rundt er svaert populaert i
turistsammenheng. Omradet ber i
dag preg av slitasje og behov for
rehabilitering. Gjennom «Trollstig-
prosjektet» i 1997, vil Statens veg
vesen More og Romsdal utfore re
habilitering av veg og omgivnader,
utbetring av rasteplassar og toa-
lettforhold, og lage eit informa-
sjonsopplegg bade om Klovstien og
Trollstigvegen. Heile prosjektet vil
verte utfort i naert samarbeid med
Rauma kommune og fylkeskommu-
nen.

Det museale arbeidet i Statens
vegvesen More og Romsdal, har i
dei siste ara omfatta registrering av
strekninga av den gamIe postvegen
mellom Bergen og Trondheim som
gar gjennom fylket. Arbeidet her er
stort sett ferdig, kun eit par ma-
nadsverk star att. I dette inngar
ogsa sluttarbeidet etter registre-
ringar fra Romsdalen, og Klovstien
over Trollstigen.

Opp gjennom ara har vegvese-
net i fylket vart samla inn ein heil
del museumsgjenstandar. Blant
desse er det utan tvil mykje verdi-
fullt som er bevart for ettertida. I
denne samanheng vert det arbeidd
med a lage eit system som gir god
oversikt over kva som eksisterer, og
i kva samanheng gjenstandane vart
brukte. Vegvesenet har ogsa ein del
bygningar med museal verdi. Blant
desse kan nemnast hytte pa 0vste-
stolen ved Trollstigvegen og Bla-
fjellbrakka pa Geirangerfjellet.
Vegstasjonar pa Tronstad og i

en var
Bjorkedalen, og bruvaktarbustad i
Dragsundet i Heroy er av meir usik-
ker museal verdi, men likevel inter-
essante. Andre ting det kan verte
aktuelt a jobbe vidare med er bl.a.
eit opplevingssenter i Geiranger,
utstilling av innsamla gjenstandar,
arkivering av gamIe foto, restaure
ring av moldhus pa Geiranger
fjellet, og a fa oversikt over gamIe
bruer pa riks- og fylkesvegnettet
som har museal verdi.

Museumsutvalet i Statens vegve
sen More og Romsdal, vil ogsa pro
ve a registrere rodesteinar og mile-
steinar som star igjen langs vegane
i fylket. Planen er S fa desse opp-
sett og sikra. Gjennom interne
etatsopplysningar og opplysningar
fra dei ulike kommunene i fylket,
haper museumsutvalet a f^ tilbake-
melding om kvar rodesteinane og
milesteinane finst.

Etter retningsliner for hand-
lingsprogram 1998-2007, skal veg-
kontora utfore kvalitetssikring i
hove til miljokonsekvensar, av alle
prosjekt som er aktuelle i forste fi-

rearsperiode. Vurderinga skal gjen-
nomforast med utgangspunkt i in-
formasjonshefte for miljorevisjon.
Alle prosjekt i konflikt med kuitur
minne eller kulturmiljo med for-
mell vernestatus, skal verte vurder-
te med sikte pa a redusere konflik-
tene. Vegkontora vert oppfordra til
a samarbeide med andre forvalt-
ningsorgan lokalt om felles marke-
ringar.

Gjennomforinga av dei ulike til-
taka rundt om i landet, vil verte
folgd opp gjennom arsrapporten
fra vegkontora. Vegdirektoratet
vurderer a gi ut ei eksempelsamling

Kurset, som er et av fleire i ei
kursrekkje, vil ikkje fra starten av
dykke ned i reint praktisk mu-
seumsarbeid med registreringsruti-
ner, arkivsikring, fotobevaring osv.,
men naerme seg via begrepa struk-
tur og museologi. I neste omgang
kjem kanskje kurs som gar meir inn
pa detaljert rettleiing i innsamling,
sikring, konservering, formidling
og ustilling.

Kurset skal ogsa ha ein glode-
funksjon, og motivere til auka inn
sats og kamp for loyvingar og an-
nerkjenning innan etaten. Det at
museumsbegrepet har ein svevan-

el. brosjyre som syner nokre av til-
taka, og vil folgje enkelte av tiltaka
undervegs.

I  slutten av august i ar, er det
lagt opp til museumskonferanse pa
Norsk vegmuseum. Museumskon-
taktene ved alle vegkontora i lan
det, er malgruppa for konferansen.
Malsetjinga for denne museums-
konferansen som skal ga over tre
dagar, er for det forste at den ge-
nerelle museumsfaglege kompe-
tansen i nettverket vert heva ved
systematisk kursverksemd. For det
andre skal kursverksemda sikte mot
ei god anvending av denne kompe-
tansen. Denne utnyttinga gar fore
seg i eit samspei innan eigen etat,
og i hove til det ytre kulturvernap-
paratet.

Klovstien folgjer hyller i fjellveggen.

de plass i Statens vegvesen, skal ret-
tast pa.

Museumsutvalet i Statens vegvesen
M0re og Romsdal er sett saman av:
Bjorn Wivestad, Eriing Rodven,
Terje Haug, Jostein Engen, Knut
Inge Braute, Elsa Ulvenes og Geir-
mund Nordal - som ogsi er mu-
seumskontakt.
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Per Brandii og Per Fiva
framom den sjglv-
konstruerte tunnel-
borsten. / c,, - ^

Gullande reine
tunnelkvelvingar
Ved vegstasjonen pa
Andalsnes har Per Brandii
og Per Fiva over fleire ar
no, brukt mykje tid pa a
konstruere utstyr for
gunstig reingjering av
aluminiumskvelvingar i
tunnelar. Ut av dette
arbeidet har det kome ein
borste spesielt veleigna
til reingjering av krumma
flater, Resultatet vart sa
vellukka, at karane har
fatt 10 000 kroner fra
Forslagsnemnda for
oppflnninga si.
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Tekst: Hild Nordal

Foto; HiOd Nordal og Per Tormod Nilsen

Det heile tok til med at del ved veg
stasjonen pa Andalsnes ikkje var
nogde med resultatet, etter at eit
firma hadde reingjort ein avtunne-
lane i distriktet.
- Det at resultatet av denne vas-
kinga ikkje var slik vi hadde onskt,
forte til at vi tok til a tenkje pa al-
ternativ som kunne gjere ein betre
jobb, kan Per Brandii fortelje.

Saman med Per Fiva tok Per
Brandii sa til a prove ut ulike nye
reingjeringsmetoder.
- I tillegg til dette vart eg i byrjinga
av 1995, medlem av ei gruppe som

pa landsbasis skulle sja pa reinhald
avtunnelar, fortel Brandii.
- Noko av det forste som vart
gjort nar gruppa starta opp, var a
ga gjennom alt som fanst av vas-
keutstyr i heile landet, og sja kva av
dette det burde satsast pa. Gjen
nom dette prosjektet sag vi heile
tida at vi i More og Romsdal i alle
fall ikkje lag bak resten av fylka, og
dette gav nok tru pa at vi var pa
rett spor, seier ban.

Ideen om a lage ein roterande
kost tok form. Sidan slikt utstyr ik
kje kunne kjopast pa den opne
marknaden, matte karane sjolv ut-
fore konstruksjonsarbeidet, om det
skulle verte noko resultat.

Per Fiva fortel at
monteringa av
tunneiborsten er ei
enkel oppg&ve

- Vi vart i grove trekk einige om
utsjanad og forventningar til utsty-
ret. Per Fiva fekk sa den vanskelege
oppgava med a loyse dette teknisk,
fortel Per Brandii.

Etterkvart vart det laga ein hy-
draulisk bom, som etter litt proving
og feiling vart montert pa ein hjul-
lastar, som har ein standard godt
tilpassa hydraulikksystem.

- Som sagt vart altsa kosten sin
konstruksjon og verkemate uttenkt
og bygd ved vegstasjonen pa An
dalsnes, medan sjolve borsten vart
spesialbestillt etter mal fra eit firma
for bilvaskmaskiner i Italia, seier Per
Fiva.

- Vatnet til vaskinga er a finne i
ein firehjuls tilhengar med ei
Rosenbauer pumpe, bak pa hjullas-
taren. Pumpa forsyner vatn via ein
slange lagt forbi lastaren, som er
tilkobia eit ror med dyser som spru-
tar bade pa kosten og bak kosten,
for a spyle vekk skiten kosten riv
laus, fortel ban vidare.

Prosjektet med tunnelborsten
har altsa hatt lang utviklingstid. Fra
karane tok til a tenkje tunnelvask,
til der del star i dag, har det gatt 4-
5 ar.

- Det er fleire grunnar til at ut-
viklingstida har vore sa pass lang,
kan Per Fiva fortelje.
- Vi bar arbeidd med prosjektet
pa ein slik mMe at det ikkje skulle
ga ut over andre arbeidsoppgaver.
Dessutan har vi matta ga roleg
fram pa grunn av at vi har provd a
fordele utgiftene over fleire ar. Det
har nemleg ikkje vore muleg a fa
ordinert pengar, sa vi har teke alle
utgiftene over budsjettet. Etter
kvart som utstyret har teke til a
fungere, har vi forsokt h ta pa oss
oppgaver i andre distrikt, for pa

Den ianghira
tunnelborsten har

stor rekkevidde og
kan snuast i aile

posisjonar slik at den
kan nyttast i heile

tunnelprofilen.

den maten a skaffe inntekter til
bygginga, seier ban.

- I dette hovet vil vi rette ein
takk til del som har teke sjansen pa
a benytte oss, og ogsa gi ros til
leiinga som har gitt oss forholdsvis
stor fridom til a arbeide med dette,
skyt Per Brandii inn.

Den langhara tunnelborsten er
2,4 meter brei, og 1,5 meter i dia
meter. Rekkevidda pa borsten mon
tert pa hjullastaren, er om lag seks
meter i hogda, og tre til fire meter
ut fra kanten pa maskina. Borsten
kan snuast i alle posisjonar, slik at
den kan nyttast i heile tunnelprofi
len.

- Det ma vere tilnaerma glatt
overflate der tunnelborsten skal
brukast. Vaskinga gar fore seg ved
at det forst vert lagt sape pa tun-
nelkvelvinga, og at ein sa etter tre
til fem minutt kjem med borsten.
Borsting og spyling gar fore seg i
ein og same operasjon, og i dei fles-
te tilfelle vil underlaget verte gul
lande reint etter behandlinga. Etter
var meining finnast det ikkje alter-
nativ dersom malet skal vere a ha
reine overflater, understrekar Per
Brandii.

- Dette er i mange tilfelle viktig
med tanke pa trafikktryggleik, og
det gir ogsa eit betre og sunnare
miljo. Utifra dette ma ein kunne
seie at vaskeutstyret har god nytte-
verdi, seier ban.

Sjolv om tunnelborsten godt
kan brukast som ban er, har karane
likevel planar om sma justeringar
og forbetringar.

- Framdrifta pa forholdsvis skit-
ne plater er pa 15 meter per mi
nutt, og med ei netto effektiv vas-
kebreidde pa to meter, vil det gi ein
kapasitet pa 1800 m^ per time. Om

'i

ein reknar 400 kr per time pa hjul
lastaren, og 300 kr per time pa bor-
ste og tilhengar, vil ein med dei ka-
pasitetane vi har oppnatt hittil, fa
ein pris pa 10 kr per lopemeter tun
nel der det er glatte flater, fortel
Per Brandii, og synest vere godt
nogd med eit slik resultat.

Pengane karane fekk fra For
slagsnemnda for utviklinga av den
ne unike tunnelborsten, ligg enno
uroyvde. - Vi har enno ikkje fatt tid
til a tenkje sa mykje pa kva vi skal
bruke pengane til. Ein tanke vi sa
vidt har vore inne pa, er a ta med
heile gjengen pa vegstasjonen, til
Flellerudsletta pa anieggsmesse.
Det har ogsa vore ymta frampa om
a kjope marsipankake kvar fredag,
men med sa mykje pengar kan det
te ga drastisk ut over midjemalet til
karane her, sa vi far sja, smiler dei
to Per'ane.

Andre premievininarar:
Arild Jonny Stolen, Kristlansund
trafikkstasjon; «Vellednlngsskjema til
bruk av sensorkurs/samkjoring av
sensorer» kr. 3.000,-
Ivar Jostein Gravem, Molde vegsta-
sjon: «Beredskapskasse» kr. 2.200,-
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Oversikt fra Eiksund til

Eika og Yksnoya, med
Berkneset i bakgrunnen

fastlandet
1 * 1 f A

Tekst: Hild Nordal

Foto: Per Tormod Nilsen/Wiggo Kanck

Eiksundsambandet pa riksveg 653
vil gje eit ferjefritt fastlandssam-
band for oykommunene Hareid,
Heroy, Sande og Ulstein, der det til-
saman bur 22 000 menneske.

Kommunene Volda og 0rsta bar til-
saman 18000 innbyggjarar. Sam-
bandet vil saleis binde saman ein

region med 40 000 menneske.
Utgangspunktet for pianarbeidet

med Eiksundsambandet, bar vore eit

lokalt onskje om a knyte oyane pa
sore Sunnmore til 0rsta/ Volda-

regionen med eit fast vegsamband.
Hareid, Ulstein, Heroy og Sande er i
dag knytt saman internt med vegar
og bruer, og mot omverda med fire
ferjesamband og ei snoggbatrute.
Nar sambandet over Eiksundet star

ferdig, vil ferja verte lagt ned pa
strekninga Eiksund-Rjanes.

Selskapet Eiksundsambandet AS
vart skipa i 1978, og den forste bo-
vudplanen for veg-, tunnel- og bru-
sambandet, vart ferdig utarbeidd i
mai 1986, med ein oppdatert plan i
1992. Etter at Eiksundsambandet

kom inn pa NWP, overtok Statens
vegvesen planlegginga. Hovud-
planen som no ligg fore, vart utar
beidd av Statens vegvesen More og
Romsdal i 1994. Etter oppmoding
fra Vegdirektoratet vart det i 1996
utarbeidd to tilleggsalternativ med

Prosjektmedarbeidar Kurt L0d0en Prosjektmedarbeidar for Eiksundsambanet,
Oddbjorn Pladsen

Av uttaler gar det fram at som-
me av grunneigarane i omradet gar
i mot eit eller fleire av alternativa,

eller deler av desse. Miljoorganisa-
sjonar som bar uttalt seg gar mot
beile Eiksundsambandet, og on-
skjer eit opprusta ferjesamband.
Kulturavdelinga i fylkeskommunen
bar varsia at veglina kjem i konflikt
med kulturminne pa Ytre Steinnes.
Kulturavdelinga bar funne spor et
ter fleire steinalderbustader, og er
no i gang med ei naerare kartleg-

for det alternativet som er vedteke

i bovudplanen. Bebovet for a endre
traseen vil verte avklara i lopet av
sommaren 1997, nar rapportane fra
siste registrering av kulturminne
ligg fore.

Av konsekvensar Eiksundsam

bandet vil fa for miljoet, kan ein
spesielt nemne utfyllinga i
Eiksundet, og eit bjortetrekk av re
gional og nasjonal verdi som krys-
sar E39 i naerleiken av planlagt nytt
kryss ved Furene.

Eiksundsambandet - ein reaiitet
Sa er det i boks. Nar Vegpianen for dei neste ti ara vart lagt
fram den 18. april i ar, var Eiksundsambandet med pa lista.
Lokalt er det stor glede over vedtaket, men eit skar i gleda er
at det ikkje vert lagt opp til oppstart neste ar, slik mange bar
hatt hap om. Imidlertid bar det kome signal om at den politis-
ke bebandlinga i Stortinget kan gje auka rammer til vegbyg-
ging. I sa tllfelle kan dette framskunde byggestarten pa
Eiksundsambandet.

ein brattare 3-felts tunnel. Det er

eit av desse nye alternativa det no
er semje om lokalt, og som
Vegdirektoratet, med beimel i veg-
planforeskriftene i veglova, god-
kjende som lineforing for Eiksund
sambandet 26. februar 1997.
Stortinget vil varen 1997 truleg gje-
re vedtak om at det kan krevjast
inn bompengar pa ferjestrekninga
Eiksund-Rjanes, ved at ferjetaksta-
ne vert auka med tre takstar. Det er

loyvd 5 millionar kroner av statlege
midlartil vidare planlegging i 1997.

ging av funnomrada. Med bak-
grunn i steinalderfunna, ma
Statens vegvesen More og Romsdal
sokje om a fa frigitt omradet pa
Ytre Steinnes der den undersjoiske
tunnelen er meint a kome opp .
Enno kan ein ikkje seie om ein slik
soknad forer fram. Dersom fun-

nomradet ikkje skulle verte frigitt,
vil dette fore til at det vert nodven-

dig a endre tunneltraseen. Ei slik
endring vil medfore ein auke i kost-
nadene pa om lag 20 millionar kro
ner i bove til kostnadsoverslaget

Miljostyresmaktene bar vore
med pa planlegginga av Eiksund
sambandet, og ein bar provd a leg-
gje inn miljomessige kvalitetar i det
nye alternativet. Her kan nemnast
redusert og terrengtilpassa utfyl-
ling i Eiksundet, ein estetisk god
brukonstruksjon og eit avgrensa
inngrep pa Eika. Langs Sorestranda
er veglina lagt utanfor gardstuna i
samrad med grunneigarane. Lager
for tunnelstein er plassert i omrade
som gir minst muleg sjenanse og
miljokonsekvensar. Nytt kryss med
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Pa Steinnes er det gjort ̂einalderfunn som
kan fere til endring av vegtraseen. Dersom
arkeologien skulle kome til a stengje for den
undersjolske tunnelen som etter planen skal
kome opp heilt til hegre i biletet, mi tunnelen
flyttastslik at ban kjem opp i venstre biletkant.

E39 ved Furene vert plassert i regu-
lert, men ikkje utbygt trafikkomra-
de omiag 50 meter fra regulert
hjortetrekkomrade. Det valde al-
ternativet for Eiksundsambandet

vil ogsa gjere Eika landfast, noko
som vil fore til at fleire tidlegare
fastbuande flyttar attende. I tillegg
vil Eika verte eit meir tilgjengeleg
friluftsomrade, og Sorestranda og
Hovdevatnet vil fa betre framkomst

og busstilbod. Arsdogntrafikken i
Eiksundsambandet er i dag 609
koyretoy, med ein venta auke til ca.
1000 om 20 ar. Dei lage trafikktala
vil gjere at stoyproblema ikkje vert
store.

Det nye sambandet tek av fra
eksisterande veg ved Eiksund, og
gar p§ ei 250 meter lang fylling
fram til ei bru over til Eika. Det

20 veg og virke 2/97

mest sannsynlege er at brua vert
bygd som ei fritt-frambygg bru i
betong, alternativt som ei samvir-
kebru med staloverbygning og be-
tongdekke. Brua er planlagd 370
meter lang, med ei total breidde pa
9 meter. Segllopet er godkjent med
ei hogd pa 16 meter i ei breidde pa
20 meter. Kostnad for brua er rekna

til 59 millionar 1997-kroner.

Vegen pa Eika vil verte ein kort
stubb, som etter 130 meter gar inn i
den undersjoiske tunnelen. Tunnel
en er planlagd omIag 6,5 kilometer
lang, med tre koyrefelt og storste
stigning 10%. Med ei djupne pa
300 meter, vil den verte den djupas-
te vegtunnelen i verda. Tunnelen
vert mellom anna utrusta med an-

tennekablar for radio, rednings-
samband og mobiltelefon, samt

SOS-skap med nodtelefonar og
brannslokkingsapparat. Brannvese-
net og Vegvesenet skal overvake
tunnelen via data. Det vil ogsa ver
te montert automatiske skilt for ar-

beidsvarsling og stenging av tun
nel. 1 planane er det lagt spesiell
vekt pa a bruke brannsikre materia-
le. Det valde alternativet byggjer
pa foresetnaden av at ein kortast
mogleg tunnel med 3-k0yrefelt, er
sterkt onskjeleg utifra drifts- og
vedlikehaldsomsyn, fra brannvern-
sida, og ikkje minst fra trafikantane
si side. Kostnad for tunnelen er re

kna til naer 400 millionar 1997-kro

ner.

Mellom Sorheim og Furene er
det planlagt to tunnelar pa 1270 og
680 meter, med vanleg T8-tverr-
snitt. I tillegg til tunnelane og brua.

er det ogsa planlagt bygd 7 625
meter veg 1 dagen, kostnadsrekna
til 80 millionar 1997-kroner. Veg-
breidda pa strekninga vil verte 6,5
meter.

Som ein del av Eiksundsam

bandet er det planlagt ei opprus-
ting av fylkesveg 47 mellom Ytre-
Steinnes og Berknes/Lid over ei
strekning pa 1 750 meter. Pa denne
maten vil bygda fa eit tenleg rassik-
kert vegsamband. I planen er det
og med ein 60 meter lang tunnel
ved Berkneset. Kostnad er sett til 15

millionar 1997-kroner.

Eiksundsambandet vil altsa gje
innbyggjarane i Hareid, Heroy,
Sande og Ulstein, eit dognkontinu-
erleg fastlandssamband. Pa same
tid vil desse oykommunene og inn
byggjarane i landkommunene
0rsta og Volda fa lettare tilgjenge
til

•  eit variert skuletilbod

•  utvida variert arbeidsmarknad

•  leekjar- og sjukehustenester
•  utvida og gode handelstilbod
•  utvida tilbod innanfor offentle-

ge og private tenester
•  attraktive friluftsomrade i fjellet

og ved sjoen
•  eit aktivt og hogt utvikia indus-

trimiljo innanfor skipsbygging
og mekanisk industri

•  betre kommunikasjonstilbod
Sjolve Eiksundsambandet er kost
nadsrekna til 605 millionar kroner. I

tillegg kjem kostnadene pa 15 milli
onar kroner til rassikker veg til byg
da Lid. Av totalkostnadene pa 620
millionar 1997-kroner, er planen at
omIag 125 millionar kroner vert fi-
nansiert med bompengar over ein
periode pa 15 ar, medan resten vert
finansiert over offentlege budsjett.

Fri Eiksundet skal vegen gi pi ei 250 meter lang fylling fram til ei bru over til Eika. Nar
sambandet stir ferdig, vii ferja verte lagt ned pi dagens ferjestrekning Eiksund-RJines.

yj

Vegen pi Sorheim skal leggjast ovanfor busetnaden, og fri Sorestranda gir vegen i tunnel
over til Hovdevatnet.

Tunnelen fri Sorestranda kjem ut ved Hovdevatnet, og vegen vil herifri gi vidare i tunnel
gjennom Asen til kryssomride med noverande E39 ved Furene.
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For lite til
ferjekaier

Reduksjonen i midlane til veg
investeringar i norsk veg- og

vegtrafikkplan 1998-2007
kan fore til at vi ikkje nar

malet i vegplanmeldinga
Det biir for lite midlar
til a fa ombygd alle

riksvegar i fylket
som bar grusdekke

og til nodvendig
oppgradering av

ferjekaier. Det
siste kan bli
kritisk for

ferjefylket
More og

Romsdal

V.
'' ■ Seivika i'ierjesambandet

Seivika-¥^mm.ervag pi
ny. $80>
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Tekst: Svein Solbjerg

Foto: Wiggo Kanck/Hild Nordal

Etter mi meining er dette den klart
storste innvendinga mot forslaget til
Norsk veg- og vegtrafikkpian 1998-
2007 som vart lagt fram i Stortings-
melding 37 den 18. april 1997.

Mange hadde rekna med at sta-
ten ville ga sterkare inn i finansie-
ringa avfylkesvegnettet, som ogsa i
More og Romsdal er i elendig stan
dard. Her er det reduksjon av mid-
lar til forsterking og store prosjekt
samanlikna med 1994-97.

Men det er god grunn til a vente
ein del paplussingar i rammene ved
behandlinga i Stortinget i juni.

Handlingsprogram
Investeringane er no delt pa stam-
vegar og ovrige riksvegar. Etter at
Stortinget har behandia medlinga
om NWP, skal det utarbeidast
handlingsprogram som er eit pro
gram for gjennomforing av NWP.
Vegdirektoratetet skal utarbeide
handlingsprogrammet for stam-
vegane, medan vegkontora skal ut
arbeide handlingsprogrammet for
dei andre riksvegane og resten av
verksemda til Statens vegvesen.
Desse programma skal behandlast i
fylkestinget i desember i ar.

Vedtekne handlingsprogram vil
vere viktig grunnlag for utarbei-
ding av dei arlege budsjetta.

Investeringsrammer
Samanlikna med perioden 1994-
1997 blir rammene til investeringar
i riksvegane i More og Romsdal for
1998-2001, redusert med om lag
8 %.

Era 1998 blir det eit nytt bud-
sjettsystem i Statens vegvesen, og
dette er det gjort justeringar for
ved denne samanlikninga.

Investeringar i stamvegane
Stamvegane er no inndelt i ruter. I
More og Romsdal gar desse rutene
•  rute 9: E39 Bergen-Alesund

(Spjelkavik)
•  rute 10: E39 Alesund-

Trondheim (Kjelbotn-Klett)
•  rute 14: E136 Dombas-Alesund

Mellom Sogn og Fjordane grense
og Spjelkavika blir det i 1998-2001

Vi fir for lite penger til oppgradering av grusvegnettet.

berre fullforing av prosjekt som
skal startast opp i naer framtid,
Bergehalsen-Sore Vartdal og Blind-
heim-Breivika. Dessverre er det hit-

til ikkje sett av midlar i 1998-2001
til dei fern flaskehalspartia pa strek-
ninga Sogn og Fjordane grense-
Straumshamn. Pa to av desse partia
kan det oppsta vanskelege forhold
ved moting mellom store kjoretoy,
saerleg pa glatt fore. Desse partia vil
forst kunne fa midlar i perioden
2002-2007 ifolge Stortingsmeldinga.

Pa rute 10 mellom Kjelbotn og
Sor-Trondelag grense blir det i
1998-2001 berre midlar til fullfo

ring av aniegget Remmem-Vestnes
kyrkje. Den smale og darlege strek-
ninga fra Valsoybrua til fylkesgren-
sa, der det er fleire parti med breid-
de pa om lag 4 m, vil etter mel-
dinga forst fa midlar til oppstart i
2002-2007. Dei smale strekningane
langs Vinjefjorden bade i More og
Romsdal og i Sor-Trondelag blir
dermed neppe ferdig utbetra for
ein del ar etter 2007.

27. mai 1997 vart vegen skilta
som E39. Mange trafikantar opp-
fattar det slik at ein E-veg har ein
rimeleg bra standard, og beste al-
ternativet mellom to mal. Her vil

mange kunne bli skuffa.
Den klart viktigaste vegen til/fra

fylket er ruta Dombas-Alesund. I
1998-2001 blir det berre midlar til

fullforing av parsellen Valle-Ha-
hjem, der anieggsarbeidet blir sett
igang om kort tid. I perioden 2002-

2007 vil det bli bygd ny veg pa des
se parsellane - og truleg i denne
rekkjefolgja:

• Veblungsnes
29 mill, kr

• Mellom Oppland grense og An-
dalsnes

Foss-G ravdevatnet

8 mill, kr

Flatmark-Monge
48 mill, kr

Monge-Marstein
32 mill, kr

Horgheimseidet-Soggebrua
65 mill, kr

• Mandalstunnelen-Vage
70 mill, kr

•  Breivika-Lerstad (oppstart)
kostnad 360 mill. kr.

Det er saleis ikkje rekna med midlar
til Tresfjordbrua i perioden 1998-
2007.

Utbygginga av hovudvegnettet i
Alesund fra Blindheim via Spjelka
vika til byen tek tid. Kanskje blir ik
kje dette vegnettet - som avviklar
svaert mykje trafikk - fullfort for
rundt 2010. Hadde det vorte inn-

fort bompengefinansiering av pro-
sjektet i 1976-77, som det var ein
del diskusjon om, kunne eit full-
godt vegnett statt ferdig kanskje i
1982-83. Men det er lett a vere et-

terpaklokl

0vrige riksvegar
Pa dette vegnettet vil det i 1998-
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T.V.: Omiegging av E39 i Vestnes vert fullf0rt
neste ar.

T.h.: Det vert ikkje avsett midlar til utbetring
av E136 i Romsdalen.

Under: Innsatsen vert auka for a redusere

tungbilulykkene (ill. fata).
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2001 berre bli fullforing av prosjekt
som alt er igang eller der bygging
biir starta opp i naer framtid.

Dette er:

Rv. 62 0ksendalstunnelen i
Sunndai kommune

Rv. 64 0rjavik-Arsbogmyrane i
Eide kommune

Rv. 650 Seljeneset-Dyrkorn i
Stordal kommune

Rv. 651 Volda-Greifsneset i
Volda kommune

Rv. 680 Vinsternes-Foldfjorden
i Aure kommune

Bygging av fast samband mellom
Eiksund og 0rstaA/olda, Eiksund-
sambandet, til erstatning for ferja
Eiksund-Rjanes i riksveg 653 er det
einaste nye prosjektet i 10 ars-peri-
oden 1998-2007. Det er rekna med
at prosjektet for ei loyving pa
70 mill, kr i 1998-2001. Resten av
midlane ma kome del pafolgjande
tre ara.

Andre tiltak
I Stortingsmeldinga om NWP star
det dette om andre tiltak:

«Videre innebaerer investerings-
profilen en satsing pa opprus-
tlng av eksisterende vegnett
med utbedrlng pa ferjekaier,
rassikring og legging av fast

dekke pa gjenvaerende grusve-
ger. I tillegg prioriteres bygging
av gang- og sykkelveger og tra-
fikksikkerhetstiltak.»

Det gar ikkje klart fram av mel-
dinga korleis midlane til andre til
tak i detalj er tenkt nytta.

Ferjekaier
I  perioden 1998-2007 vil det bli
nodvendig a byggje om ein del
ferjekaier. Dette kan vere kaier som
er for svake i dag, men storste ut-
fordringa vil bli a fa bygd om dei
ferjekaiene der det blir sett i storre
ferjer. Det ma vere samsvar mellom
ferjekaiene og ferjene som trafik-
kerer sambandet. Blir det av tra-
fikkmessige grunnar nodvendig a
setje inn ei ferje med sidedekk eller
hengedekk, ma ferjekaibrua vere
sa brei at bilane kjem seg opp pa
desse dekka. Blir det ikkje slik til-
passing, vil det bli kritisk for tra-
fikkavviklinga i fylket.

I budsjettforslaget vart for 1998
er det foreslatt 5 mill, kr til Aursnes
ferjekai i rv. 60 for a forsterke og
forlenge tilleggspiren og montere
breiare ferjekaibru. Myklebust fer
jekai i rv. 659 bar ein svak trepir
som ska I erstattast av ny stalrors-
konstruksjon, kostnad 2 mill. kr. I
ferjesambandet Afarnes-Solsnes i
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Oneringen0r Svein Solbjgrg er
skeptisk til NWP-forslaget.

rv. 64 ma begge ferjekaibruene
skiftast ut, kostnad 6 mill. kr. I 1998
er det foreslatt 2 mill, kr til Afarnes
ferjekai.

Dette indikerer eit investerings-
behov pa 13 mill. kr. Innsetting av
storre ferjer i to andre samband vil
truleg medfore at fire ferjekaier ma
ombyggjast for om lag 12 mill. kr.

Vi bar rekna med at behovet for

ombygging av riksvegferjekaier i
1998-2007 er om lag 100 mill. kr.

Grusvegar

Utanom grusvegparsellane 0rja-
vika-Arsbogmyra pa rv. 64 i Eide
kommune og Vinsternes-Fold-
fjorden pa rv. 68 i Aure kommune
som begge venteleg er ferdig om-
bygd i 1999, star det framleis att a
byggje om 53 km grusvegar, kost
nad om lag 105 mill. kr.

I Stortingsmeldinga er det rekna
med at alle grusvegane kan byg-
gjast om pa ein enkel og dermed
billeg mate. Dette er ikkje tilrade-
leg for m.a. Velsvika-Stigen pa
rv. 652 i Volda kommune, og Gang-
stad-Drynasundet i riksveg 668 i
Midsund kommune.

Dermed blir det eit gap mellom

dei kostnader vi meiner det kostar
a byggje om grusvegane, samanlik-
na med det vegplanmeldinga byg-
gjer pa.

Folgja av at vegplanmeldinga
ser ut til a ha teke for lite omsyn til
behovet for ombygging av ferje
kaier, og i tillegg bar lagt til grunn
for lag kostnad for ombygging av
grusvegane blir for lite midlar i for-
hold til behovet bade til ferjekaier
og grusvegar.

Det er dermed klart at vi ikkje
greier a na malet i vegplanmel
dinga om at alle grusvegar (unntatt
nokre spesielle I landet) skal ha fast
dekke i perioden 1998-2007.

Gang-/sykkelvegar
Vegplanmeldinga legg opp til ei
sterk satsing pa vidare utbygging
av gang- og sykkelvegnettet i peri
oden 1998-2007. Ein del av midlane

vil i More og Romsdal ga til a sikre
gang- og sykkeltrafikken ved krys-
sing av vegane (undergangar og
bruer over vegen).

Rassikringstiltak
I vegplanmeldinga er det sett av eit
mindre belop under andre tiltak til
a gjennomfore mindre rassikrings
tiltak. Desse midlane kan nyttast
bade pa riksveg og fylkesveg.

Trafikktryggingstiltak
Det kan sja ut til at midlane til det
te formalet blir redusert i forhold

til 1994-97. Det er beklageleg.

Milj0tiltak
I forslaget til NWP 1998-2007 fra
vegkontoret var det lagt til grunn
ein monaleg satsing pa miljotiltak.
Med dei okonomiske rammene som

vegplanmeldinga legg til grunn, vil
det neppe vere mogleg a auke inn-
satsen til dette ut over nivaet i

1994-97.

Fylkesvegar
Staten bar i ein del ar gitt tilskott til
fylkesvegar. Desse tilskotta bar gatt
til forsterking av viktige fylkesve
gar, til store prosjekt og til Aksjon
skoleveg (no kalla trafikksikringstil-
tak).

For 1998-2001 reduserer staten

innsatsen til forsterking og store
prosjekt, medan det blir ein bety-
deleg auke i midlane til trafikksi-
kringstiltak. Totalt sett blir det ein
reduksjon i tilskottet fra staten til
fylkesvegane pa vel 10 %.

Dette er beklageleg ettersom
det pa fylkesvegnettet er store ut-
fordringar i ombygging av grusve
gar, ombygging av svake og rust-
skadde bruer, rassikring m.v. Totalt
er behovet i fylkesvegnettet i More
og Romsdal 2 000-3 000 mill. kr.
Med fylkeskommunale loyvingar
pa 25-30 mill. pr. ar blir det 100 ars-
perspektiv («evighetsperspektiv»)
over absolutt nodvendig utbyg
ging, ei utbygging som er svaert vik-
tig for utviklinga i heile fylket.

Drift- og vedlikehald
Innsatsen pa dette omradet blir pa
landsbasis auka med knapt
200 mill, kr i 1998-2001 samanlikna

med 1994-97. 1 vegplanmeldinga er
dette rekna a kompensere for tra-
fikkvekst og auka vegareal. Sam-
ferdselsdepartementet reknar vida
re med at dette forslaget inneber
at den generelle driftsstandarden
blir oppretthalden om lag som i
1997. Men auken i vedlikehaldsinn-

satsen vil ikkje vere tilstrekkeleg for
a unnga reduksjonar i kvaliteten pa
vegdekka. Dessverre er det ikkje
rom for sa stor auke i bruvedlike-

haldet som onskjeleg.

Trafikant- og kjeretoy
Vegplanmeldinga legg opp til ein
auke pa 200 mill, i 1998-2001 sa
manlikna med 1994-97. Til trafikk-

tilsyn, drift- og vedlikehald av riks-
vegar m.m. er ramma totalt auka
fra 20 317 mill, kr til 20 700 mill, kr,

dvs. ein auke pa 383 mill. kr.
Den auka innsatsen til trafikktil-

syn skal ga til trafikantretta tiltak
(auka niva for forarprove, auka bil-
beltebruk, tiltak for a redusere
tungbilulykker) og til kjoretoyretta
oppgaver (auke i talet pa utekon-
troll av storre kjoretoy og E0S-kon-
troll). Det er pa landsbasis rekna a
bruke ca. 40 mill, kr i aret til trafi
kantretta tiltak og 10 mill, kr i aret
til kjoretoyretta oppgaver. Ein del
av dette vil nok ogsa kome til More
og Romsdal.
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Sidan manadskiftet februar/mars

bar det vore full anieggsaktivitet i

krysset 0vre veg/Fridtjof Nansens
gate i Molde. Pa same tid som

Molde kommune driv med utskifting
av vatn- og kloakkledning i dette

krysset, arbeider Statens vegvesen

More og Romsdal med a bygge

ny bru over Moldeelva, og med

omiegging av trafikksystemet i

omradet.

Tekst: Hild Nordal Foto: Wiggo Kanck



Arbeidet med ny 0vre bru er forseinka.

Brudekket er st0ypt og
vegen vert opna no i juni.

I  samband med brubygginga i 0vre veg, bar Molde
kommune, Vegvesenet og politiet matta stengje fleire
gater. Men sjolv cm 0vre veg fra vest for brannstasjo-
nen og fram til krysset 0vre veg/Fridtjof Nansens gate
er stengd for all trafikk, er det likevel fulit mulig a ta
seg fram til Molde sentrum og Storgata via det ovrige
kommunale vegnettet. Fotgjengarar kan ta seg over
Moldeelva via ei midlertidig gangbru.

Molde kommune, politiet og Vegvesenet var tidleg
ute og oppfordra trafikantane til a legge om koyreva-
nane sine. All trafikk til Molde sentrum og all gjennom-
gangstrafikk i retning aust/vest vert anmoda om a bruke
Storgata. Dette forer naturleg nok til stor belastning for
sentrum, noko som er beklageleg men naudsynt for a
kunne avvikle trafikken pa ein best muleg effektiv og
forsvarleg mate. Etter kvart som arbeidet med a leggje
ny vatn- og kloakkledning bar skride fram, bar ogsa
Elvegata vorte stengd for trafikk nordfra. Dette forer til
ekstra stor belastning for dei ovrige gatene i sentrum,
og ogsa gatene i ovre bydel bar fatt merke aukande tra
fikk. Anieggsarbeidet i omradet 0vre veg tyder vidare
at riksveg 1/662 til godt uti juni, vil vere bovudfartsara
til Molde sentrum og for all gjennomgangstrafikk.

Den gamie 0vre bru vart bygd i betong, truleg i
starten av 20-ara. Sidan den gong bar den vorte utvida
og forsterka med jarnbjelkar. No er alt borte, og
Statens vegvesen More og Romsdal er allereie godt i
gang med a byggje ei ny og langt breiare bru, som
mest truleg vil sta ferdig 20. juni. Noko av grunnen til
at den gamIe brua matte bote med livet, er at den ik-
kje lenger tilfredsstillte kravet til 10 tonns aksellast.
Samtidig med bruarbeidet vil vegsystemet i omradet
verte lagt om, og det vil verte opparbeidd nytt parkan-
legg mellom 0vre veg og Moldeelva. Anieggsarbeidet
skjer i eit samarbeid mellom Molde kommune og
Statens vegvesen More og Romsdal, og skal vere full-
fort i lopet av sommaren.

Sa langt er arbeidet med 0vre bru tre veker forsein
ka. Overfor publikum ma Statens vegvesen More og
Romsdal beklage at ein pa forehand var vel optimistis-
ke med tanke pa a fa brua i 0vre veg ferdig. Brua var
lova ferdig til 1. juni, men Vegvesenet bar i ei tid no
sett at denne fristen vert for knapp. Difor er 20. juni
sett som dato for a setje trafikk pa nyebrua. Grunnane
til at arbeidet ligg tre veker etter framdriftsplanen er
ulike. Da flommen kom rundt pasketider vart arbeidet
med forskaling til brudekket ein del pa etterskot.
Seinare kom snoen da Vegvesenet tok til a grave. I til-
legg til dette er det mykje arbeid med vegen, blant
anna skal kommunen legge ei vassledning under brua,
og for dette kan skje ma Vegvesenet ba rive forska-
linga. Brudekket er no stoypt, men det star enno igjen
ein del arbeid pa begge sider av brua for trafikken kan
setjast pa. Sa Statens vegvesen More og Romsdal baper
at tolmodet til vegbrukarane i alle fall vil balde fram til
20. juni.
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Bergsvein Th. Skjolsvik
og Odd Einar Risan
speidar etter Kreta
langt i det fjerne.

Grunnboring
under sydens sol
Den 28. april i ar la Bergsvein Th. Skjoisvik og Odd EInar Risan i
gulbil fyit med grunnboringsutstyr, ut pa landevegen med nasen vend
mot Kreta. Lite sag dei av sola og varmen som venta dei, da dei speida
mot horisonten fra vegsentralen pa Aro den dagen dei skulle fare.
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/ lasta har karane denne -

grunnboringstraktoren.

Tekst: Hild Nordal Foto: Wiggo Kanck

For her heime var det surt eg kaldt
denne dagen, som sa ofte elles den-
ne ufyselege varen.

Sa med litt fantasi var det nok li-

kevel ikkje vanskeleg for karane a
sja Kreta fore seg langt i det fjerne.
- Til Kreta kom del ikkje for den 5.
mai, kan Arvid Talset pa vegsentra-
len fortelje, Han er organisator bak
opplegget, og har omtrent dagieg
telefonisk kontakt med karane un

der sydens sol.
- Nar ein koyrer med sa stor bil ned
gjennom Europa, kjem ein under
koyre- og kviletidsforeskriftene
med 15 timar koyring og 9 timar
kvile. Dette i tillegg til helgedagen
1. mai, gjorde at det tok si tid a
koyre til Kreta. Men det synest like-
vel som om karane har hatt ein fin

tur nedover, da spesielt den siste bi-
ten med to dogn pa ferje mellom
Venezia og Hellas, og med ferje vi-
dare fra Hellas til Kreta, seier han.

I  lasta har altsS Bergsvein Th.
Skjolsvik og Odd Einar Risan ein

grunnboringstraktor og ein del re-
serveutstyrtil denne. Desse to kara
ne er del einaste som driv med

grunnboring i More og Romsdal,
og er av denne grunn godt vane
med a bore m. a. pa sjoen med lett
utstyr.

- Med tanke pa Skjolsvik og Risan
sine kunnskapar innan grunnbo
ring, tok entrepenorfirmaet Berdal
Stromme kontakt med produk-
sjonsleiar Sigmund Lonset pa veg-
kontoret i Molde. Berdal Stromme

er eit stort firma som arbeider my-
kje i utiandet, og del viste seg inter-
esserte i a leige fagmennene vare
til grunnboring for ein flyplass i
byen Heraklion pa Kreta. Gjennom
Vegdirektoratet gjekk dette i or-
den, fortel Arvid Talset.

Grunnborarane bur pa eit fint
hotell i byen Heraklion, og sjolv om
strandlivet kanskje lokkar, vert det
lite tid til sol og bad.
- Karane arbeider lange dagar.
Bide 17. mai og nesten heile pinsa
har dei matta til pers, fri morgon
til kveld, seier Arvid Talset.

- I den forste tida dreiv dei med

grunnundersokingar til sjos, saman
med ein lokal arbeidsstyrke. Dei var
uheldige a fa darleg ver, med store
havbolger, og vart tre dagar etter
skjema pa grunn av uveret. No
gjennomforer dei grunnboringar
pa land, og har selskap av andre
nordmenn som driv seismikkunder-

sokingar i regi av Norsk Geomap,
fortel han.

Etter planen skal Skjolsvik og
Risan ta fatt pa den lange vegen
heim, etter omiag ein manads ar-
beid pa Kreta. Om dei skulletrenge
a ga gjennom ein akklimatiserings-
prosess er enno uvisst, men at det
framleis er kald var i Norge, far dei
tidsnok merke.

- Den siste tida har det kome inn
nokre hastesaker innan grunnbo
ring, og det kan kome pa tale at vi
ma leige inn folk utanfra for a fa
utfort grunnundersokingar. Likevel
held vi ein knapp pa at dei truleg
solbrune karane rekk tilbake i tide,
klare for oppdrag i meir arktiske
strok, smiler Arvid Talset.
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Stor fagkonferanse i Molde:

ii»3'

teiiir i vei 1997»

Tekst: Sverre Digernes

Den arlige landskonferansen «Stein i
vei» blei 6.-7. mars avviklet i Molde med

ca. 200 deltakere fra hele landet.

AEF (asfaltentreprenorenes forening) og PGL (pukk-
og grusleverandorenes forening) star som arrangor for
konferansen. Konferansen er en storsamling med bred
representasjon der entreprenorer, byggherrer, utstyrs-
leverandorer m.v. treffes. Konferansen hadde et bredt
emnespekter med innlegg fra forskere, entrepre-
norer/utforende byggherrer og radgivere.

Ett av hovedbudskapene fra konferansen som vi
skal merke oss var at pukk na er dokumentert a ha
bedre kvalltetsegenskaper enn grus pa de felt som er
viktige i vegbygging. Det var alimenn enighet om at
dette ma innarbeides fulit ut 1 vegbyggingsnormalene
og i indeksbruk.

Et annet interessant emne var broken av funksjons-
kontrakter 1 samband med vegdekkearbeider. I funk-
sjonskontrakter setter ikke byggherren krav til tykkel-
ser, komprimering, temperatur m.v. i utforelsesfasen.
Men det blir krevd at dekket i sin funksjon og levetid
skal tilfredsstille bestemte krav i den tiden det skal lig-
ge pa vegen, og som trafikantene i sin kjoring vil opp-
fatte som viktige. Dette er krav som: tverrfall, friksjon,
lysrefleksjon, slitestyrke mot sporslitasje og jevnhet.
Det settes ogsa krav til hvor lang levetid dekket skal ha
for det ma fornyes.

Funksjonskontrakter er sa vidt tatt i bruk her i lan
det. Men det kom klart fram at det er mange praktiske

problem med slike kontrakter som enna ikke er lost.
Det positive og viktige ved slike kontrakter er hvordan
dekket vil fungere i brukstiden. Og det er selvsagt vik-
tigst for oss bilister!

Det tekniske miljoet som steller med denne delen
av vegbyggingen her i landet, er ikke stort. En viktig
ting ved slike konferanser er at vi her har et felles fag-
forum der syn fra forskning og praktisk proving kan
brynes mellom alle aktorene i markedet. Dette gir fo-
lelse av at alle er sammen om a oppna framskritt.

Med den apne tonen og det gode sosiale opplegget
rundt konferansen kommer det ogsa mye ut av disku-
sjoner med kollegaer og konkurrenter og en blir orien-
tert om siste nytt pa utstyrs- og maskinfronten.

Som vertsfyike fikk ellers Vegvesenet i More og
Romsdal lov til a presentere litt om hva vi har gjort til
na, og hva som er de storste utfordringene og oppga-
vene, samt syn pa hva som ma vektlegges pa material-
og dekkesiden den naermeste tiden:
• A ha hand om strategisk plasserte ressurser er vik

tig.
• A unnga «monopolisering» og svak konkurranse

bor vaere en av egendriftens viktigste utfordringer.
• A vaere faglig og kvalitetsmessig i front er en forut-

setning bade for a vaere en god byggherre og a ut-
fore et godt arbeid.

•  Pukk vil vaere det dominerende materialet i opp-
bygging av veger.

•  Bituminose dekker vil holde stand mot betongdek-
ker.

•  Grus vil som et «edelt materiale» vaere forbeholdt

betong og asfalt.
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Kjereopplaeringen
er ikke pa ville veger

1 MOTOR nr. 12/96 (og i Veg og
Virke nr. 1/97) hevder Ingvald Roald
ved Alesund trafikkstasjon, at «kj0-
reopplaeringen er pa ville veger».
Det ma Roald selvsagt fa lev til a
hevde sa mye han vil. Jeg onsker
imidlertid a komme med noen kor-

rigerende opplysninger. Det hevdes
bl.a i artikkelen at mange sensorer
ikke har pedagogisk innsikt. De har
kun et kurs pa tre uker som ledd i
kvalifiseringen til sensorarbeidet,

heter det. Dette er selvsagt ikke
korrekt, og bidrar utelukkende til a
gi et feilaktig bilde av de faktiske
forhold. Det tre ukers kurset Roald
henviser til, var en opplaering som
samtlige sensorer matte gjennom-
ga i forbindelse med omieggingen
av forerproven for noen ar siden -
m.a.o. en stor satsing. Det er fa yr-
kesgrupper som far aniedning til a
ga pa kurs i tre uker.

Jeg har vaert biltilsynssjef i More
og Romsdal siden 1977. Siden da
har ingen blitt ansatt som sensor
uten at vedkommende pa forhand
har gjennomfort 1-arig utdanning
ved Statens trafikklaererskole, eller
at han har mattet forplikte seg til a
gjennomfore denne utdanningen
etter ansettelsen. I tillegg har flere
av sensorene som var ansatt for

1977, gjennomfort tilsvarende ut
danning. Det er derfor pa det rene
at Statens vegvesen har brukt milli-
oner av kroner til nevnte utdan

ning. Vi gir dessuten vare sensorer
arlig tilbud om lokale og sentrale
fagkurs tilknyttet utovelsen av
sensorgjerningen. Arlig avholdes
det moter og konferanser med kjo-
relaererne og sensorene som delta-
gere, med forelesere ofte fra SIN
TER, Statens trafikklaererskole, Veg-
direktoratet m.m.

Jeg er derfor av den oppfatning
at vi har meget godt kvalifiserte
kjorelaerere og sensorer i vart fylke.
Jeg er enig med Roald i at en jente
pa 18 ar som kommer til Paris som
au-pair, vil fa store problemer med
a ta seg frem som sjafor i denne
byen. Tilsvarende problemer tror
jeg faktisk ogsa mere garvede sja-
forer vil fa, forste gang de prover
seg som bilist i denne verdensbyen.
Jeg synes saledes at det eksempelet
som Roald trekker frem, virker noe
banalt.

At dagens foreropplaering kan
bli bedre, er bade Roald og jeg eni-
ge om. Dette er noe det arbeides
kontinuerlig med, men lista kan li-
kevel ikke legges sa hoyt, at det
kun er de med solid bankbok som
far rad til a tilegne seg forerkort.

Arne Johnsen, trafikksjef
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Returadresse:

Statens vegvesen
More og Romsdal
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